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نخستین انتقادات رضایی پس از خروج از دولت
محســن رضایی که با ناخرســندی از دولت جدا شــده اســت، در اولین فرصت انتقادات تند خود را به بهانه نقد لایحه برنامه هفتم 
توسعه حواله دولت کرده است. او که همچنان عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام است، گفته: برنامه ریزی های اقتصادی باید در مسیر 
چشــم انداز کشــور باشد و بودجه کشور هم در راستای تحقق آن تخصیص یابد که این روند در وضعیت کنونی رعایت نمی شود. در جلسه 
کمیســیون اقتصادی، اداری و بازرگانی مجمع تشــخیص مصلحت نظام با هدف بررسی کلیات لایحه برنامه هفتم توسعه، گزارش کمیته 
اقتصــادی این کمیســیون درباره اهداف کلان اقتصادی برنامه هفتم، چالش های موجود، فرصت هــا و تهدیدات تأثیرگذار در اقتصاد ایران 
ارائه شــد و در ادامه کاستی ها و نواقص این لایحه از قبیل «حجیم بودن متن لایحه»، «عدم انسجام»، «بی توجهی به اقتصاد غیردولتی» و 
«بهبود شرایط محیط کسب و کار» و کم توجهی به «چالش های اقتصادی ۱۰ ساله آینده ایران و جهان»، ارائه شد. همچنین در این جلسه به 
آسیب شناسی دقیق از «علل تحقق اهداف مورد انتظار در برنامه های گذشته»، بررسی «آثار تحولات و تغییرات شتابان تکنولوژیک جهانی 
بر اقتصاد ایران»، لزوم پایبندی به برنامه ریزی های آینده پژوهانه، جایگزینی اندیشــه و تفکر نوین در روند اقتصاد کشــور و عوامل تأثیرگذار 
بر پیشــرفت آتی فناوری در جهان و رقابت قدرت های جهانی بر ســر تصاحب اعصار جدید، اعم از عصر «هوشمندسازی»، عصر «مجاز»، 
عصر «ســوخت های تجدیدپذیر» و «اقتصاد سبز»، «انقلاب ژنتیک»، «تکنوترونیک» و عصر «ترانس مدرنیسم» اشاره شد. در ادامه خلاصه  
گزارش مکتوب مرکز پژوهش های مجلس و گزارش سازمان برنامه و بودجه در این زمینه ارائه شد. محسن رضایی، با اشاره به تلاش دولت 
برای اخذ نظر و اســتفاده از تجربیات متخصصان اقتصادی در جمع آوری این لایحه، گفت: نکته ای که باید به آن توجه شــود، این است که 
برنامه ریزی های اقتصادی باید در راستای چشم انداز ترسیم شده کشور شکل بگیرند و از سوی دیگر بودجه کشور نیز باید در راستای تحقق 
این برنامه ها، تخصیص یابد که این روند در وضعیت کنونی رعایت نمی شــود. از این رو در برنامه ریزی ها باید به یک نظم منطقی برسیم که 
خلأ آن احساس می شود. او افزود: ضروری است نواقص این لایحه از بُعد انطباق با سیاست های کلی که جزء وظایف هیئت عالی نظارت 
مجمع اســت، استخراج شــود و نیز نظرات و پیشنهادهای کمیســیون های اقتصادی، زیربنایی و تولیدی را که در چارچوب وظایف مجمع 

نیست؛ ولی مفید و ارزشمند است، به  صورت مشاوره و مکتوب در اختیار کمیسیون اقتصادی مجلس قرار دهیم.

محمد فاضلی: برخی  تاریــخ ایران را با «فقــدان» روایت کرده اند و 
این گونه روایت ها فراگیر هم شــده  اســت. تاریخی که در آن فقدان 
طبقه، نهادهای مدنی، بخش غیردولتی، حوزه عمومی، کنشــگران 
منتقد مســتقل یا بوروکرات های میهن دوســت و آدم حسابی، وجه 
غالب اســت. مقصود فراستخواه معتقد اســت این گونه نگاه کردن 
به تاریخ ایران، واقعی نیســت و آدم را دچار فلج ذهنی و بی عملی 
می کنــد. او مخالف نقد تاریخ ایران نیســت، اما می بیند که جامعه 
ایران توانمندی هایــی دارد که زندگی را در زیر پوســت آن جاری و 

مطالبــه زندگی کردن را در آن نهادینه کرده اســت و 
به گمان او، تاریخ ایران تاریخ فقدان نیســت. مقصود 
فراســتخواه همچنین زیر بار این نمی رود که داستان 
ایران معاصر را یکسره در چارچوب وضع ژئوپلیتیک، 
ساخت دولت یا همه ساختارهای کلان دامنه تحلیل 
کند. ســهم کنشــگران و سه عامل  انســانی در تاریخ 
برای او پررنگ اســت. جالب اینکه فکر می کند چون 
ســاختارها معیوب اند، کنشــگران نقــش مهم تری 
دارند و «ابتکارات و افق گشــایی های هوشــمندانه از 

طریق عاملیت های فردی، گروهی، محلی، مدنی، سمنی، حرفه ای، 
صنفی و تخصصی، تنها مســیری اســت که می توان از آن طریق با 
محدودیت ها، انســدادها و فروبستگی های ســاختاری مواجه شد» 
(ص ۲۰) و به گمان اول، به همین دلیل در اوضاع و احوال انسدادی 
جامعه ایران نیز روزنه هایی گشــوده می شده است؛ در لحظه هایی 
که صداهای متفاوت کنشــگران مرزی، به گوش سیاست و جامعه 

می رسیدند و راه می گشودند.
کنشــگران مرزی، آدم هایی هســتند که به قول فراستخواه «در 
فضای خالی میان ایوان جامعه و دیوان دولت» (ص 
۲۶) حرکــت کرده و به عنوان ســازوکارهای جبرانی 
و ترمیمی، ســعی کرده اند ســاختارهای ناقص و گاه 
ناموجود را جبران کنند. آنها کســانی هســتند که در 
فضای ساختارها، بر اساس عاملیت انسانی و کنشگری 
فعــال، دنبال دگرگشــت های ســاختاری می گردند. 
کنشــگر مرزی در فضای بین علم و قدرت سیاســی 
حرکت می کند؛ کمال گرا نیســت اما نتیجه گراســت؛ 
اهل لابی گــری و مذاکره برای بهبــود وضع جامعه 

اســت و بیشتر اهل اصلاح اســت و انقلابی نیست؛ دانش و آگاهی 
را از علم و جامعه به ســطح حکومت می برد و مسائل حکومت را 
هم به عرصه علم و جامعه وارد می کند. فراســتخواه می کوشــد تا 
تاریخ ایران معاصر را نه از زاویه ســاختارهای کلان دامنه که همواره 
صُلب و بدون تغییر جلوه می کنند و بن مایه تاریخ فقدان شــده اند، 
بلکــه از زاویه تاریخِ میــان روایت کند. تاریخِ میــان یعنی جایی که 
«میان ســرکوب و مقاومت، فضای گفت وگو هســت و عاملانی که 
نه در خط ســیاه ســرکوب بودند و نه در صف نخست مقاومت، در 
میان تردد می کردند» (ص ۵۰). فراســتخواه فضاهای سایه روشــن 
میانی را می جوید؛ جایی که کنشــگران مرزی فضا می ســاخته اند؛ 
«آفریدن فضاهای اقتضایی در حواشی و حتی درون فضاهای رسمی 
بوروکراسی دولت؛ دگرسازی فضای رسمی سیاسی؛ ... آشنایی زدایی 
از فضاهای معمول دولت و اجتماعی سازی فضاهای دولت» (ص 
۶۹). کنشــگر مرزی، قهرمان تاریخ میان است؛ چرا که سیاست را نه 
در کاخ ها و نه در احزاب، نه در دیوان دولتی و نه ایوان مدنی، بلکه 
در تــردد میان آنها پی جویی می کند (ص ۸۴). کنشــگر مرزی برای 
فراستخواه کسی است که اگر «کسانی می گویند آزادی می خواهیم، 
کنشــگر مرزی از خود می پرســد این آزادی با چه هنجارهایی قوام 
می گیرد؟ قومی، برابری می خواهند، کنشــگر در فکر آن اســت که 
چگونه و با چه ســاختار اجرائی؟ ... اگر ایران را می خواهیم، منظور 
کجای ایران اســت و ایران برای چه کســانی؟» (ص ۸۱). کنشــگر 
مرزی کســی است که به مشــخصات اجرائی سیاست نگاه می کند 
و نمی گذارد سیاست خصیصه اســطوره ای و ایدئولوژیک پیدا کند. 

کســی است که به قول ماکس وبر جامعه شــناس، در عالم اندیشه 
بلندپرواز و نقاد اســت، اما در عرصه سیاســت عملی، صبور است 
و واقعیت های زمخت سیاســت را می شناســد و با دســتپاچگی و 
بلندپروازی عمل نمی کند (ص ۸۵). مقصود فراســتخواه از نظریه 
شــروع نمی کند، بلکه تاریخ ایران را به شــیوه استقرایی جست وجو 
می کند تا رد پای کنشگران مرزی و کنش های مرزی را بیابد. کنشگران 
مــرزی را در خاندان جیهانی ســده چهار هجری تا زیســت مرزی 
ابن ســینا و کنش مــرزی البته تراژیک ابن مُقَفَّع در هزار ســال پیش 
می جوید؛ و البته زود بر سر داستان اصلی اش یعنی تاریخ معاصر از 
قاجار به این سو می رود. می خواهد نشان دهد آن روایت تاریخی که 
جامعه ایران را یکســره منفعل، توسری خور و مقهور استبداد نشان 
می دهد، صحت ندارد؛ و درســت برعکس، «جامعــه ایران هم به 
هر حال وجود داشــت، کم وبیش قواره ای نهادی داشــت و در برابر 

دولت به کلی مسلوب الاختیار برای همیشه نبود. 
... اصولا لزومی ندارد جامعه را فقط در شــکل 
یک نظم تخت استبدادی ببینیم، بلکه لحظه ها و 
دوره های تعارض نهادی اش را می توانیم از نظر 
دور نداریم» (ص ۱۹۷). فراستخواه با این رویکرد 
به تاریخ ایران، ذره بین اســتقرایی اش را دســت 
می گیرد و در تاریخ معاصر ایران دنبال کنشگران 
مــرزی می گردد؛ بــه دنبال امثــال محمدعلی 
فروغی، میرزا حسین خان سپهسالار، بی بی  خانم 
اســترآبادی، حســین امین الضــرب، امیرکبیــر، 

مشیرالدوله، قائم مقام، علی اکبر سیاسی و ده ها نفر دیگر که کنشگری 
مرزی انجام داده اند. او همچنین تلاش می کند زمینه ها و بافت های 
اجتماعی منجر به بروز این آدم ها را شناسایی کند، جایگاه های ظهور 
و خاستگاه های فعالیت شان را آشــکار کند، انواع فضاهای مرزی و 
کنش هایی را که خلق کرده اند مستند کند  و دست آخر نشان دهد که 
چه ظرفیت هایی را ظاهر کرده اند، محدودیت ها و آسیب پذیری های 
آنها چه بوده و کارکردهای نهادســاز و ساخت دهنده  آنها چیست. 
کتاب کنشــگران مرزی، روایتــی امیدبخش از تاریــخ ایران معاصر 
اســت؛ تاریخی که در آن خواننده درمی یابد آدمیانی کوشــیده اند از 
حداقل فضاها بــرای آفریدن حداکثر بهره مندی های توســعه ای و 
ایجاد بهبودها استفاده کنند. گاه اشتباه کرده اند، اما اگر ایران امروز را 
شــاهدیم و ظرفیت هایی برای ساختن آینده بهتر در آن نهفته است، 
تا اندازه ای مدیون کنشگری های همان کنشگران مرزی است که گاه 
اشتباه کرده اند و برخی ضعف های شخصی هم 
داشته اند. فراستخواه تا برساختن نظریه ای برای 
تاریخ ایران، راهی دراز در پیش دارد، اما بذرهای 

چنین نظریه ای را امیدوارانه کاشته است.
چاپ دوم کتاب کنشــگران مرزی اثر مقصود 
فراستخواه توسط نشر گام نو در ۶۰۲ صفحه در 

سال ۱۴۰۲ منتشر شده است.
برای آشــنایی بــا کتاب های حوزه توســعه 
و تاریــخ ایران بــه صفحه اینســتاگرام برگ برگ 

بپیوندید.

معرفی کتاب کنشگران مرزی: 
تاریخِ میان به جای تاریخِ فقدان

چرا دولتمردان قبلی، وعده های رئیسی را محقق نکرده اند؟
توقعات یک رئیس جمهور!

وحیده کریمی: رئیس دولت ســیزدهم گویی در دنیایی موازی همچنان رئیس 
دستگاه قضاست که در پاره ای از مواقع هرگاه پشت تریبون می ایستد یا دستور 
می دهد یا خواســتار مؤاخذه دیگرانی است که در تحقق شعارهای انتخاباتی 
او کوتاهی کرده اند، البته منظور از این «دیگران» همان  دولتمردان سابق است 
وگرنه کابینه سیزدهم که از دید ایشان نقصانی در عملکرد خود نداشته است. 
روز گذشته در جلسه علنی مجلس زمانی که برای تقدیم لایحه برنامه هفتم 
توسعه به دفاع از عملکرد خود پرداخت، به تندی بر دولتمردان سابق تاخت 
که چرا وعده ســاخت یک میلیون مسکن در سال را محقق نکرده اند، او گفت: 
«برخی می گویند دولت قول داده اســت یک میلیون مســکن بســازد. آنها که 
نساختند باید جواب دهند که چرا مسکن نساختند؟» «آنها» اگر تیم اقتصادی 

کابینه سیزدهم نیست پس چه کسی است؟
البته رئیســی حق هــم دارد این گونه از عدم تحقق شــعارها و وعده های 
انتخاباتی اش برافروخته شــود زیرا وقتی به ریاســت دولت ســیزدهم رسید، 

واکسن های کرونایی که دولت قبل خریداری کرده و کل هزینه آن نیز پرداخت 
شــده بود به ایران رســید و کار تزریق واکســن فقط برای دولت ماند که از آن 
دســتاوردی مهم برای دولت ســاختند تا جایی که خبرگــزاری فارس هم در 
گزارشــی نشــان داد در حقیقت ورود واکســن های کرونایی دســتاورد دولت 
دوازدهم بوده و نه ســیزدهم. البته فقط ایــن نبود و در ماجرای پذیرش ایران 
در سازمان همکاری  شانگهای هم رئیسی و تیم رسانه ای دولت چنان وانمود 
کردند که با روی کارآمدن آنها پروســه چندین ســاله یک شــبه طی شده و از 
کرامات دولت ســیزدهم است که ایران قرار اســت به عضویت دائم سازمان 

همکاری شانگهای دربیاید.
تلاش های دولت های قبلی در این مســیر طولانی کاملا نادیده گرفته شــد، 
درحالی کــه تلاش ها و پیگیری های مکرر دولت های قبلی ســبب شــد ایران 
در ســال ۲۰۰۵ به عنوان عضو ناظر به این ســازمان بپیوندد. البته یک ســال 
بعد هم برای عضویت کامل در این ســازمان درخواســت داد. با روی کارآمدن 

دولت حســن روحانی امیدها برای عضویت ایــران افزایش یافت؛ به خصوص 
بعــد از تصویب برجــام و ایجاد فضای جدید بین المللــی و این فرصت را در 
اختیار تهــران قرار داد تا عضویت در دیگر ســازمان های بین المللی را تجربه 
کند. دوره اول او با تصویب برجام و خارج شــدن ایران از ذیل بند هفت منشور 
ملل متحد همراه بــود. علاوه بر این دولت روحانی که نگاه ویژه ای به تقویت 
روابط با همســایگان داشــت و مبتکر طرح صلح هرمز بود، استحکام هرچه 
بیشــتر روابط با کشورهای شرق آســیا را نیز دنبال می کرد. وی در تلاش برای 
عضویت ایران در ســازمان همکاری های شانگهای بود و چند باری در اجلاس 
آن شــرکت کرد. روحانی در آخرین ســخنرانی خود در این اجلاس تأکید کرد 
که «جمهوری اســلامی ایران به عنوان یکی از مهم ترین مجاری انتقال انرژی 
و یکی از شــاهراه های مواصلاتی در منطقه با برخورداری از منابع غنی انرژی، 
دسترســی به دو دریای مهم و موقعیت سوق الجیشی بی نظیر، قادر به تأمین 
نیازهای زیربنایی بســیاری از کشــورهای منطقه و اعضای سازمان شانگهای 

اســت». اما در پلان آخر این مسیر به ابراهیم رئیسی رسید و او و همفکرانش 
همچنان به طریقی وانمود می کنند که دولت سیزدهم یک شبه گره ورود ایران 

به سازمان همکاری شانگهای را باز کرده است.
در رابطه با دیگر دســتاوردهای ملموس دولت نیز مانند ارتباط با عربستان 
یا توافق برای آزادســازی پول های بلوکه شده ایران هم به قول علی مطهری، 
نماینده ادوار مجلس، «دولت آقای رئیسی باید قدردان اختیاراتی باشد که به 
او تفویض شــده است، مانند مذاکره مســتقیم با آمریکا در عمان و واشنگتن و 
نیز توافق با آژانس، اختیاراتی که هرگز به دولت آقای روحانی داده نمی شــد. 
دولت فعلی باید از این فرصت برای بهبود وضع معیشت مردم استفاده کند».
در چنین فضایی رئیســی فکر می کند مشکل مسکن را نیز باید قبلی ها رفع 
می کردند تا او با افتتاح طرح های آنها، وعده ساخت یک میلیون مسکن را که 
یک متر هم رشــد نداشــته، محقق می کرده است. گویی این اصرار وجود دارد 

که سرنا از سر گشادش نواخته شود. این گونه نیست؟

معصومه معظمی: برنامه هفتم توســعه پس از تأخیری چندماهه 
روز گذشته توســط رئیس جمهور تقدیم هیئت رئیسه مجلس شد؛ 
برنامه ای پنج ســاله که قرار بود پیش از اینها تقدیم مجلس شود، 
امــا به دلیل هم زمان شــدن آن با ارائه لایحــه بودجه ۱۴۰۲ و عدم 
زمان بندی مناســب دولت در تدوین و ارائه به موقع برنامه هفتم و 
کش دادن آن تا زمان بودجه،  با تأخیری نســبتا طولانی به مجلس 
آمد. نکته ای که به چالش جدی بین قالیباف و رئیســی بدل شــد. 
رئیس مجلس تأکید داشــت دولت برنامه هفتم توسعه را پیش از 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ تقدیم مجلس کند تا بر اساس برنامه پنج ساله 
هفتم بودجه ۱۴۰۲ تدوین شــود، اما دولت قادر به انجام این مهم 
نبود و اگر بزرگان به مســئله ورود نکرده بودند، شــاهد بودجه ای 
چنددوازدهم برای ســال جاری و مشــکلات خاص خودش بودیم 
و برنامه ای خام و غیرکارشناســانه به صورت عجولانه با نام برنامه 
هفتم توســعه در مجلس به تصویب می رســید. برنامه ای که به 
مدت پنج سال قرار است چشم انداز توسعه کشور در امور فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی باشد. بااین حال، مسئله روز گذشته مجلس به 
همین جا ختم نشد و جلسه فوق با حواشی دیگری همراه بود؛ چراکه 
ســیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری، در نشست علنی مجلس، 
در جریــان تقدیم لایحه برنامه هفتم توســعه فرهنگی، اجتماعی 
و اقتصادی کل کشــور، به دفاع از وزیر پیشــنهادی جهاد کشاورزی 
هم پرداخت. امری که برخی رسانه ها از این اقدام به عنوان مسئله 
خلاف آیین نامه ای رئیسی یاد کردند و گفتند رئیس جمهوری که باید 
ناظر بر اجرای صحیح قانون باشــد، چطور خودش قوانین را نقض 
کرده و نادیده می گیرد؟ البتــه برخی نمایندگان گفتند که آیین نامه 
مجلس دراین باره منعی قائل نشــده و نگفته است رئیس جمهور 
نمی توانــد درباره موضوعــات دیگر صحبت کند. برخــی دیگر از 
نمایندگان هم در گفت وگو با «شــرق» دلیل این کار رئیسی را چنین 
توصیف کردند که احتمالا رئیسی بنا ندارد در جلسه رأی اعتماد وزیر 
پیشنهادی جهاد کشاورزی که روز سه شنبه برگزار می شود، شرکت 
کند؛ به همین دلیل فرصت را غنیمت شمرده و در این جلسه سعی 
کرده ســفارش های لازم را درباره وزیر پیشنهادی خود به نمایندگان 
داشته باشد؛ چراکه حضور دو یا سه ساعته رئیس جمهور در مجلس 
برای دفاع از وزیر پیشنهادی، هزینه زیادی به کشور تحمیل می کند 
و او خواســته در این فرصت یک تیر و دو نشان کند. نکته حاشیه ای 
دیگر حضور دیروز رئیســی در مجلس، تکذیب شــعار ساخت یک 
میلیون مســکن ســالانه او در انتخابات بود. رئیسی پیش از این در 
زمان انتخابات وعده ساخت چهار میلیون واحد مسکونی طی چهار 
سال دوره ریاست جمهوری خود را به مردم داده بود، اما در سخنان 
روز گذشــته خود در مجلس منکر این وعده شد و گفت کسانی که 
باید مسکن می ساختند، نساخته اند. رئیسی در این باره این طور گفت: 
«مســکن در این لایحه دیده شده است. برخی می گویند دولت قول 
داده است یک میلیون مســکن بسازد. آنها که نساختند باید جواب 
دهند که چرا مسکن نساختند؟ ساخت یک میلیون مسکن مصوبه 

مجلس، وعده دولت و نیاز کشور است و دنبال تحقق آن هستیم». 
از این رو با برخی نمایندگان درباره حواشــی روز گذشــته و سخنان 
رئیس دولت ســیزدهم که با شعارهای انتخاباتی مثل مهار تورم و 
ساخت چهار میلیون واحد مسکونی وارد پاستور شده بود و حالا با 
گذشت حدود دو سال از عمر دولتش، نه تنها به وعده های داده شده 
عمل نکرده، بلکه منکر چنین شــعارهایی شده است، گفت وگویی 

داشتیم.
برای بررسی وعده های رئیس جمهور به ویدئوهای انتخاباتی او 

مراجعه کنید
علیرضا پاک فطرت، نماینده مردم شیراز در 
مجلس درخصوص دفاع رئیســی از وزیر 
پیشنهادی جهاد کشــاورزی در حین ارائه 
برنامه هفتم توسعه که برخی رسانه ها آن 
را خــلاف آیین نامــه داخلــی مجلــس 
دانســته اند، به «شــرق» گفت: «آیین نامه 
دراین باره به نکته ای اشاره نکرده که رئیس جمهور فقط باید در یک 
موضوع صحبت کند. اما این طور که از صحبت های رئیس جمهور 
متوجه شدم به نظر می رسد ایشان قصد ندارد در جلسه رأی اعتماد 
وزیر پیشنهادی کشاورزی به مجلس بیاید. به همین دلیل از فرصت 
پیش آمده اســتفاده کــرد و بــرای رأی اعتماد به وزیر پیشــنهادی 

کشاورزی به مجلس سفارش کرد».
او ادامــه داد: «اینکه در این باره اقــدام خلاف آیین نامه ای اتفاق 
افتــاده یا خیر، دقیق نمی دانم و باید با نمایندگان حقوقی و اعضای 
کمیســیون آیین نامــه صحبت کنید، امــا تا جایی که اطــلاع دارم، 
آیین نامــه محدودیتی برای رئیس جمهور در بیان ســخنانش قائل 
نشــده و او آزاد اســت در این فرصت درباره موضوعات روز کشور 

صحبت کند».
این عضو کمیسیون عمران مجلس یازدهم اما درخصوص شعار 
انتخاباتی رئیسی مبنی بر ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی 
که محقق نشده است، این طور بیان کرد: «بحث ساخت مسکن یک 
موضوع پیچیده است و مربوط به یک وزارتخانه نیست. دولت های 
قبل هم مســکن ساختند، اما باید توجه داشــته باشیم که هیچ گاه 

دولت مسکن ساز نیست؛ بنابراین دولت باید مردم پایه باشد».
پاک فطــرت همچنین توضیــح داد: «اقتصــاد مردم پایه به این 
معناست که دولت هرگز وارد مســائل اقتصادی نشود. یعنی وارد 
ساخت مسکن نشود؛ چراکه ساخت مسکن یک تولید است و ۳۰ تا 
۳۵ درصد اقتصاد خانواده را تشکیل می دهد. پس دولت نباید وارد 

این موضوع شود و صرفا باید تسهیلگر باشد».
این نماینده به صراحت گفت: «هیچ دولتی تا به حال نتوانســته 
است سالی یک میلیون واحد مسکونی بسازد. لذا از ابتدا هم معلوم 
بود آقای رئیســی دراین باره شــعاری می دهد که امکان تحقق آن 
وجود ندارد. اما نکته مهم این اســت کــه باید دراین باره به وزیر راه 
و شهرسازی خرده گرفت که با وعده های این چنینی از مجلس رأی 

اعتمــاد گرفت، اما به هیچ یک از وعده های داده شــده درخصوص 
مســکن عمل نکرده است». این عضو کمیســیون عمران مجلس 
ادامــه داد: «تنها زمانی که دولت توانســت مســکن قابل توجهی 
برای مردم بســازد، دوره ساخت مســکن مهر بود. در آن زمان هم 
در خوشــبینانه ترین حالت کمتر از دو میلیون مســکن طی شش تا 
هفت سال ساخته شــدند». او اضافه کرد: «تاکنون دولتی روی کار 
نیامده که بیشــتر از ۶۰۰ هزار واحد مسکونی توسط خودش و مردم 
بســازد. لذا این وعده ها در حد همان شــعار هستند». او با اشاره به 
سخنان روز گذشته رئیســی در صحن مجلس نسبت به این شعار 
انتخاباتی بیان کرد: «امروز آقای رئیسی گفت که ما نگفته ایم سالی 
یک میلیون واحد مســکن می ســازیم، بلکه تأکید کردم سالی یک 

میلیون واحد مسکن در کشور نیاز داریم».
پاک فطرت همچنین تأکید کرد: «طبق رشد جمعیت، سالی یک 
میلیون مسکن نیاز داریم و اینکه رئیس جمهور زمان انتخابات وعده 
داده ســالی یک میلیون واحد مســکونی می سازد و حالا با گذشت 
حدود دو ســال از دولت به این وعــده عمل نکرده، باید به ویدئوها 
و مصاحبه های زمان انتخابات او رجوع شود. هرچند صحیح تر این 
اســت که تحقق این وعده را باید از وزیر راه و شهرسازی بخواهید. 
رئیس جمهــور یــک رئیس اجرائی کلان اســت و در این بــاره نباید 
پاســخ گو باشــد». این عضو کمیســیون عمران مجلس با انتقاد از 
وزیر راه و شهرســازی گفت: «وزیر راه و شهرسازی زمان رأی اعتماد 
کــه برنامه هایش را به مجلس ارائــه داد، وعده های زیادی داد که 
فلان می کنم، اما هیچ کاری در بخش مســکن انجام نداده اســت. 
این هنر نیســت که در شــهرهای کوچک زمین رایگان به اهالی آن 
شــهرهای کمتر از ۵۰ هزار و صد هزار نفر بدهیم . مشکل مسکن ما 
در کلان شهرها و شهرهای بزرگ بالای یک میلیون نفر است. یعنی 
۶۰ درصد جمعیت ما در این شــهرهای بزرگ ســاکن هستند و اگر 
مشکل آنها حل شود، مشکل مسکن کشور حل خواهد شد. بنابراین 
وعده تحقق ســاخت سالانه یک میلیون مســکن را باید از وزیر راه 
و شهرســازی پیگیری کنید؛ چرا  که وعده رئیس جمهور را باید وزیر 

مسکن اجرائی کند».
رئیس جمهور از فرصت استفاده کرد تا سه شنبه برای دفاع از وزیر 

پیشنهادی دیگر به مجلس نیاید
عباس جهانگیرزاده، نماینده پارس آباد در 
مجلس یازدهم نیز در این باره توضیحاتی 
بــه «شــرق» داد. جهانگیــرزاده گفــت: 
«رئیس جمهور روز یکشنبه به مجلس آمد 
تا هــم برنامه هفتــم توســعه را تقدیم 
مجلس کند و از رأی اعتماد مجلس به دو 
وزیر آموزش و پرورش و صمــت که در غیاب او به آنها رأی اعتماد 
داده بودند تشــکر کند، هم از فرصت پیش آمده برای دفاع از وزیر 
پیشنهادی جهاد کشــاورزی که روز سه شنبه قرار است جلسه رأی 
اعتماد او برگزار شــود، استفاده کرده و دفاع کند. ظاهرا قرار است 

مخبر روز سه شــنبه به جای او به مجلس بیایــد». او هم البته این 
اقدام را خلاف آیین نامه ندانست و گفت که بعید می دانم تخلفی 
انجام شده باشــد. نماینده مردم پارس آباد در مجلس اما به انکار 
وعده های انتخاباتی رئیسی درباره ساخت سالانه یک میلیون واحد 
مســکونی انتقاد کرد و گفت: «آقای رئیسی با وجودی که ساخت 
ســالانه یک میلیون واحد مسکونی را وعده داده بود و به آن عمل 
نکــرده، به ساخت وســازها در دولت های گذشــته انتقــاد دارد و 
می گوید دیگران باید می ساختند و نســاختند!». او ادامه داد: «این 
دولت گفته بود با ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی، بازار 

را اشــباع می کند، اما با گذشت حدود دو سال از عمر دولت، به آن 
شــعار عمــل نکــرده اســت. امیدواریم بــا صحبت هــای امروز 
رئیس جمهور در صحن، دولت روند خود را اصلاح کند و به این کار 

سرعت ببخشد».
جهانگیرزاده همچنین تأکید کرد: «به اعتقاد من، برخی سؤالات 
را خود دولت باید پاسخ بدهد. بااین حال، طبق آنچه در کف جامعه 
می بینیم، دولت در تحقق وعده های مهار تورم و ســاخت ســالانه 
یک میلیون واحد مســکونی ناموفق بوده اســت و صرفا دراین باره 

شعارهایی داده که کارکرد انتخاباتی دارد».

«شرق» از سخنان حاشیه ای رئیسی در مجلس درباره شعار ساخت سالانه یک میلیون مسکن در کشور گزارش می دهد

دردسر یک وعده
یک تیر و دو نشان رئیسی برای دفاع از وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی

ملت
خانه 

س: 
  عک


